
Multe dintre nemulþumirile
beneficiarilor vin ºi din faptul cã
proiectul arãta mult mai frumos
decât construcþia în realitate.În
plus, ºi arhitectul are nemulþumirile
lui când proiecteazã ceva ºi la final
iese altceva decât ºi-a imaginat.
Aceste nemulþumiri sunt generate
de abaterile de la proiect. De cele
mai multe ori, abaterile de la
proiect au cauze de naturã
economicã, beneficiarul
încearcând sã facã economii dupã
semnararea lucrãrilor. Altele sunt
cauzate de slaba calificare a
muncitorilor.
Totuºi, arhitecþii spun cã în cele mai
multe cazuri se ajunge la un
compromis.

Dorinþa de a reduce costurile
afecteazã calitatea
construcþiei

Abaterile pot sã aparã din mai
multe motive, dar în cele mai
multe cazuri se înlocuiesc anumite
componente ale clãdirii cu unele
mai ieftine, spune arhitectul Adrian
Cristescu de la West Group
Architecture.
Asta apare într-un mod ciudat ca un
fel de conspiraþie contra proiectului
pornind de la client ºi constructor.
De exemplu, constructorul oferã în
loc de parchet de 80 de lei o
variantã de 30 de lei. Dezvoltatorul
acceptã pentru cã este mai ieftin ºi
vrea sã facã o economie. Dar, va
avea o calitate mai slabã decât cea
pe care arhitectul o oferã din
proiect.
Sigur cã mai sunt ºi abateri din
greºeli ale constructorului, dar
acestea depind foarte mult de
calitatea contractelor,
constructorului sau organizaþiei.
Principalele motive pentru care
apar sunt cele de reducere a
costurilor. "E o conspiraþie între
constructor ºi client împotriva
proiectului, fiindcã ei sunt
interesaþi sã diminueze costurile
cât mai mult, dar reduc ºi valoarea
proiectului.
În principiu, ca urmare a acestor
abateri se modificã nivelul final de
calitate a construcþiei. De regulã,
lucrurile se discutã ºi se ajunge la un
compromis", concluzioneazã
arhitectul Adrian Cristescu .

Muncitorii nu sunt suficient de
pregãtiþi pentru punerea în
operã

“În momentul de faþã piaþa
materialelor de construcþii este
foarte generoasã, aº spune, în
comparaþie cu perioada tinereþii mele
când, în comunism, aveam câteva
materiale”, afirmã arhitectul
Alexandru Beldiman de la BBM Grup.
În general, arhitecþii vor materialele
cele mai bune ºi, deci, cele mai
scumpe, iar antreprenorii vor sã
intre într-un preþ pe care probabil îl
negociazã aspru cu beneficiarul ºi,
ca urmare, au interesul sã punã
niºte produse de un nivel mai puþin
ridicat ºi de o calitate implicit mai
puþin ridicatã, deci cu costuri mai
mici. ªi aceasta este una din
abaterile importante, crede domnul
Beldiman.
Legat de acest lucru, sigur cã
depinde foarte mult de calitatea
antreprizei, dar de foarte multe ori
muncitorii nu sunt suficient de bine
pregãtiþi cu punerea în operã ºi asta
duce la reparaþii mai ales în zona
teraselor, refaceri care costã bani.
Execuþiile þin foarte mult de fiecare
antreprizã. Sunt unele antreprize
care ºi-au educat oamenii ºi unele
care lucreazã cu oameni aduºi din
stânga ºi din dreapta fãrã sã le fie
prea mult verificate cunoºtinþele.
“Din câte ºtiu eu majoritatea
antreprizelor au renunþat la o bunã
parte din muncitori, pentru cã piaþa
este restrânsã. Consecinþele sunt

preþuri ridicate ºi inevitabile discuþii
în contradictoriu între proiectant,
antreprenor ºi beneficiar, care dau
vina unii pe alþii”, mai spune
domnul Beldiman.

Dese abateri de la proiect, la
sfatul constructorului

“În cazul proiectelor noastre,
beneficiarii privaþi în general cam
urmãresc ceea ce le dãm noi”,
spune arhitectul Alexandru Baban,
de la Architel.
Mai dese abateri sunt la sfatul
constructorului. Constructorul
le sugereazã sã facã anumite
schimbãri. Existã sfaturi din
partea unor terþi care îi fac
sã-ºi schimbe opþiunile pe
parcurs.
Poate chiar constructorul care îi
sfãtuieºte sã schimbe pe ici pe
colo proiectul, fãrã sã aibã în
vedere de fapt rezultatul final ºi
ce implicaþie are o micã
schimbare.
Un exemplu poate fi la o casã în
pantã, la care arhitectul recomandã
un subsol parþial iar constructorul îl
sfãtuieºte pe beneficiar sã facã un
subsol total, fãrã sã îi spunã însã cã
apar creºteri de costuri pe care nu
le-a anticipat.
Consecinþele acestor schimbãri pot
fi modificarea geometriei ºi
volumetriei construcþiei, precum ºi
costuri suplimentare ºi în execuþie
ºi în întreþinere.
“În prezent lucrez la niºte reabilitãri

de construcþii existente, la o salã de
sport la un liceu, o grãdiniþã,
reabilitarea unui stadion de
atletism, mai multe pensiuni în
mediul rural, un centru de zi pentru
copii”, ne spune arhitectul
Alexandru Baban.

Interpretãri diferite,
modificãri, apariþii de noi
prevederi legale schimbã
proiectele

Sunt abaterile generate în principiu
de intervenþii ale beneficiarilor,
probleme legate de instituþii ºi
avize care schimbã soluþiile,
modificãri cauzate de terminarea
bugetului înainte de finalizarea
investiþiei, spune arhitectul
Alexandru Maftei de la Tecon.
Motivaþiile sunt multiple. Chiar ºi
cele cauzate de evenimente care se
întâmplã în societate, cum au fost
problemele cu Clubul Colectiv, care
au generat interpretãri diferite ale
normativelor sau modificãri ale
normativelor sau apariþii de noi
prevederi legale ce au schimbat
proiecte aflate în desfãºurare. De
exemplu, diverse proiecte au primit
noi interpretãri în cazul avizãrilor,
interpretãri ce au dus la modificãri
de proiectare. “Se întâmplã sã
primeºti aviz de la o instituþie care,
ulterior, dã modificãri drastice ale
soluþiei – retrageri, regim de
înãlþime mai mic, modificãri de
aspect estetic dacã sunt zone
protejate”, spune arhitectul
Alexandru Maftei.
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Sunt ºi cazuri concrete cu
beneficiari de locuinþe care renunþã
la etaje, pentru cã li se pare cã e
suficient de mare casa dupã ce o
vãd ridicatã.
Biroul de arhitecturã Tecon are o
pleiadã de proiecte, întrucât
acoperã cam toate zonele de
arhitecturã, de la partea de locuinþe
individuale ºi colective, la proiecte
de infrastructurã sportivã. Mai are
în lucru ºi amenajãri exterioare, de
zone de loisir, piscine exterioare,
pensiuni turistice.

Abateri existã ºi din cauza
problemelor care apar pe
ºantier

Apar modificãri ºi pe parcursul
proiectului ºi în implementarea lui.
Modificãrile pot fi diverse. “Cele
mai multe sunt legate de costuri
sau de tehnnologii de execuþie ºi
aici mã refer la interacþiunea cu
constructorul care are metode mai
simple sau diferite de ceea ce
propunem noi, nu neapãrat mai
bune sau mai rele”, afirmã
arhitectul Iustinian Marius Orza, de
la biroul “Dico ºi Þigãnaº”.
Abateri existã ºi din cauza
problemelor care apar pe ºantier.
Sunt lucrãri ascunse, unde
constructorul de multe ori - poate ºi
la îndemnul beneficiarului, poate e
priceput, poate nu - nu face lucrãrile
conform unor detalii agrementate ºi
pot apãrea probleme.
Frecvent apar probleme la
hidroizolaþii, la lucrãri de finisaje,
chiar ºi la lucrãri de confecþii
metalice sau la turnarea structurii.
“La structurã nu am întâlnit
probleme foarte grave, dar am
vãzut niºte chestii care nu erau
neapãrat ortodoxe”, mai spune
arhitectul Iustinian Marius Orza.
Motivaþiile sunt legate de partea
financiarã pe de o parte ºi lipsa de
profesionalism pe de altã parte.
Constructorul încearcã sã aibã un
profit cât mai mare lucrând cât mai

ieftin. Ideea nu este rea, dar nu
trebuie sã fie în detrimentul
investiþiei. Pot fi gãsite soluþii mai
eficiente economic sau mult mai
uºor de pus în practicã, dar trebuie
discutate ºi nu fãcute improvizaþii.
De multe ori, din lipsa banilor sau
pentru a reduce investiþia se apeleazã
la materiale de o calitate îndoielnicã.
Acestea altereazã imaginea finalã
doritã de proiectant ºi scad calitatea
construcþiei. “Dacã pui în operã
materiale neagrementate, nedorite,
care nu corespund cu viziunea iniþialã
a proiectului, rezultatul poate fi
îndoielnic. Þine ºi de imagine, þine ºi
de calitate.”, subliniazã domnul Orza.
Exploatarea în timp a clãdirii poate fi
costisitoare, pentru cã trebuie
reparaþii, intervenþii care cresc
costurile de întreþinere. De exemplu,
dacã se pun sisteme de
termoizolaþie, mai ieftine, nu din
vatã mineralã, ci un anume
polistiren, acestea pot sã nu izoleze
suficient. ªi la grosimile de
termosistem se încearcã reduceri –
de ce sã pun de 10, pun de 8, merge
ºi aºa. Aceasta este o luptã continuã
a arhitectului cu beneficiarul ºi
constructorul pentru a le explica
avantajele ºi de ce trebuie fãcute
lucrurile într-un anume fel.
În prezent, biroul “Dico ºi Þigãnaº”
lucreazã la proiecte rezidenþiale,
industriale ºi în domeniul sportiv.

Materialele recomandate sunt
înlocuite cu unele mai ieftine,
mai puþin durabile

Cea mai frecventã abatere este cea
legatã de materiale, spune arh.Liviu
Marian Fabian, de la LTFB.
Beneficiarul sau constructorul, în
funcþie de caz, înlocuiesc materialele
iniþiale – de exemplu, tâmplãria
solicitatã ori prin caietul de sarcini ori
prin proiect de arhitect ºi pun ceva
mai ieftin sau chiar o altã variantã,
mergând spre mai ieftin.
În anumite cazuri se modificã
suprafaþa tâmplãriei, se micºoreazã

suprafaþa vitrajelor, tot pentru
reducerea costurilor.
Calitatea clãdirii scade ºi estetic ºi
din punct de vedere al exigenþelor
tehnice.
Se pun materiale care în timp se
degradeazã mai repede ºi asta
afecteazã ambele componente - ºi
esteticã ºi tehnicã.
În cele mai multe cazuri cresc ºi
costurile cu întreþinerea clãdirii. În
general materialele durabilele sunt
mai ieftine în timp. Cel mai frecvent
se înlocuiesc materialele durabile cu
unele mai puþin durabile.
Arh.Liviu Marian Fabian a observat
însã cã se contureazã o tendinþã mai
ales la beneficiarii persoane fizice,
care încep sã reevalueze acest lucru ºi
sã cumpere materiale mai durabile.
“Au început sã fie mai uºor convinºi
sã dea un ban acum ºi sã
economiseascã pe termen mai lung.
Asta poate fi o întâmplare, dar am
vãzut mai des oameni atenþi la
materiale mai bune sau chiar întreabã
care sunt materialele durabile”,
spune arh. Liviu Marian Fabian.
În mare parte proiectele la care
domnul Fabian lucreazã sunt
locuinþe (locuinþe unifamiliale ºi
locuinþe colective), dar ºi clãdiri
publice, cum ar fi o clãdire de
laboratoare la un centru de
cercetãri. O parte dintre ele întârzie
foarte mult pentru cã sunt blocate
în faza de PUD.

Micºorarea golurilor de pe
faþadã pentru economie de
energie ºi tâmplãrie

“Prima abatere de la proiect care îmi
vine în minte pentru cã tocmai m-am
lovit de ea este micºorarea golurilor
de pe faþadã”, spune arh. Maria
Mãdãlina Iftimi, de la biroul de
arhitecturã atelierul Mânã de lucru.
Motivul este frica clienþilor de a nu
consuma prea mulþi bani pe energie
ºi tâmplãrie.
Consecinþele sunt standardizarea
unui volum de arhitecturã.

“Formele pe care le propunem sau
volumele, cã nu e vorba doar de
niºte forme, sunt reduse la un
anumit standard din cauza
tâmplãriei standard”, atrage
atenþia arh. Maria Mãdãlina Iftimi.

Riscurile abaterilor de la
proiect: perpetuarea unei
situaþii care nu ne place

Multe dintre abateri sunt legate de
beneficiar, de costuri ºi de aspectul
design – mai bine sau mai puþin
bine înþeles ºi acceptat, subliniazã
arhitectul Liviu Ion, de la Active
Design Studio.
Pe partea de arhitecturã riscurile ar
fi sã ne polueze o perioadã destul
de lungã cu diverse lucruri care ºtim
foarte bine cum aratã, care rãmân
ºi care ne influenþeazã.
“Lucrãm la ansambluri rezidenþiale,
birouri, amenajãri. O parte din ele
vor fi finalizate în acest an”, spune
arhitectul Liviu Ion.

Finisajele exterioare mai
scumpe sunt înlocuite cu
unele mai ieftine

“Noi suntem norocoºi cã avem
parte de beneficiari care ne cam
ascultã ºi abaterile sunt foarte
puþine. De exemplu, propunem un
finisaj exterior mai scump, ori
beneficiarul vrea sã gãsim varianta
mai ieftinã. Atunci diferã materialul
propus de noi faþã de cel care s-a
pus în operã, dar în general nu prea
sunt abateri foarte mari”, spune
arh.Mihai Drãgan, de la Arhimar.
Abaterile sunt de regulã de naturã
economicã ºi intervin dupã
începerea construcþiei, din cauzã cã
beneficiarul vrea sã economiseascã
în anumite pãrþi ale construcþiei.
În prezent, arh.Mihai Drãgan
lucreazã la mai multe proiecte:
ansamblu de locuinþe, clãdiri de
birouri, locuinþe individuale. La
unele dintre ele construcþia va fi
finalizatã în acest an, iar altele sunt
în fazã de proiect. n
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